

In 2020, the COVID-19 pandemic was rampant, and the travelling between countries became very difficult, even impossible. Affected by it, the awarding of European Homer Medal for Poetry and Art had to be carried out by international express. On December 31, 2020, the vice-president of Homer Medal, Chinese poet, translator Zhao Si, sent the medal, award diploma, awarding speech, and the Chinese book of "Selected Poems of Antonio Gamoneda" to León, Spain by FedEx. Gamoneda received it at home on January 8, 2021, and at the same time sent back the answer to the pen interview made between him and Zhao Si as the "Acceptance Speech".

Pen interview with Antonio Gamoneda made by Zhao Si (The answer used in lieu of **ACCEPTANCE SPEECH**)

Zhao Si:

Dear Master Gamoneda, congratulations on winning 2020 European Homer Medal and getting a relative comprehensive Chinese book included in "Homer Medal Laureates" of your poems. This is the first time that your poems translated into Chinese, compared with your achievement of poems writing in more than half a century, it's really too late, but cheerfully, it comes ceremoniously.

Through the Postscript of *Esta luz* by Miguel Casado and Introduction by your Chinese translator Zhao Zhenjiang, we could map roughly your poetry career. I notice that in the early time of being a poet, after Sublevación inmóvil, Adonis prize winning book, many of your books had not published for the reason of censorship till after Franco Regime. There are many Spanish poets win Adonis prize and I guess it's the best prize for maiden poetry book in Spain, is it right? It seems Franco did not forbid the prize, but forbid many publications. Could you tell Chinese readers more about the real condition of the culture suppress in that time? Difficult to publish for writers, difficult to get literature books to read too?

Being a poet "no pude resistir la perfección del silencio", however, the whole your life has been through the tough stuff and the social vicissitudes during almost a century, especially the consequence of the civil war and the poverty in your early time. I think it's the strong will to write and continuous educating (both self-education and helping poor people to get educated) results your salvation and sublimation. When I read your "Acceptance Speech" for Cervantes Prize, I recognized so successful that you give yourself the education, because except for a master poet, no one could cast such an inventive understanding on Cervantes and his novel, "dentro de la cultura de la pobreza", "fue él quien encendió la poesía -digo la poesía- en el interior del discurso narrativo y dio cuerpo a las revelaciones quizá más bellas, más increíbles y ciertas, surgidas de la lengua española." In your opinion, what is the most

important in a poet's self-education? How do you not follow the crowd, resist the adverse effects both in social circumstance and in poetry circle? When you create and direct the cultural services of the León Provincial Council, do you leave the position in the bank and become a sort of politician? To publish "la colección Provincia de poesía" with the money of the dictatorship to promote a progressive cultural is such a marvelous idea and tinted with black humor. How do you conquer the frustration when you are stopped to do this wonderful project? Do you still insist it's "la cultura de la pobreza" to build up and form the unique poet, you? I love one line in your poem greatly and moved deep by it, "Agradezco la pobreza para que la pobreza no me maldiga y me conceda anillos que me distingan de cuando fui puro y legislaba en la negación." Could you explain and tell us more about how you "legislaba en la negación"? If a poet is lucky not out of "la cultura de la pobreza", in your opinion, what is the most important for him(or her) to establish himself(herself) as a poet?

I notice some comments say that among all your work, Descripción de la mentira marks your turn towards a total poetic maturity; Libro del frío establishes you as one of the most important poets in the Spanish language; Arden las pérdidas culminates the maturity begun in Descripción de la mentira. Do you agree with this judgement? What makes you begin a total new style in the long poem Descripción de la mentira? When I read your poems, I impressively see that from this book, you liberate yourself completely both from the form and thoughts. It no doubt is a sort of result of "la sabiduría aumenta en cálices más profundos", and I think you must have experienced some changes deep in your soul, for poets, no determinant formal change does not come out of the soul change. Could you give us more clues to understand this change? Superficially, all these books are in the form of prose poems, no verse again, even no free verse. I feel in modern Spanish, French poetry, modern prose poems bear the equal legitimacy of poetry as verse poems, but it seems in English, in Chinese, most poets haven't abandoned the belief of the blank with the sense of poetry on the right part of the paper. Do you have your own explanation on this difference?

We usually view the Spanish poetry world as a whole and till now, the best-known Spanish poets in China are Garcia Lorca in Spain, Pablo Neruda in Chile, Octavio Paz in Mexico, Cesar Vallejo in Peru...These years we have published more Spanish poets including Generación del 27, Chilean poets Gonzalo Rojas, Nicanor Para, Argentine Roberto Juarroz, Juan Gelman... In your vision of contemporary Spanish poetry, among poets alive, whom are you particularly appreciate and would like to share them with all poetry readers worldwide? If you would like to tell us your reasons, it will be beneficial opportunity for us to learn more. Maybe there is a poet in your list who will be included in "Homer Medal Laureates" in the future.

What do you want to say to Chinese readers and to Chinese poets? We'll offer our open heart and open ear to any your precious teaching. If you would like to do a sort of short "Award Acceptance Speech" for Homer Medal, it's our honor and I'll be with great pleasure.

Antonio Gamoneda:

Ser reconocido con la Medalla Homero, representativa de valores y vínculos en el pensamiento humanista y en las actitudes estéticas de Europa y de China, es para mí un gran honor. Es también una emoción entrañable, ya que, a su vez, representa una cercanía existencial y una sensibilidad acorde en los pueblos y en los poetas de los dos continentes. Mi gratitud se extiende por tanto a estos dos espacios: gratitud por la significación honrosa de la Medalla Homero, y gratitud por la experiencia que suscita en mí una emoción que me ayuda a vivir y a pensar en términos de fraternidad.

Se me sugiere que pueden haber sido tardíos el conocimiento y la traducción de mi escritura en China, ya que es ahora, coincidiendo con el otorgamiento de la Medalla Homero, cuando aparece en este gran país la primera muestra antológica de mi poesía. Respetuosamente, discrepo de esta opinión; los tiempos biográficos y los tiempos de proyección de la obra poética pueden ser imprevisiblemente distintos y distantes.

Yo empecé a escribir muy joven y a los veinte años ya iba a publicar un libro de poesía, pero la editorial era muy pobre y su quiebra económica frustró la publicación. El fracaso de la editorial pudo ser afortunado para mí. Pasaron nueve o diez años en los que hice autocritica, rescribí muchos poemas y destruí no pocos de aquel primer libro, y escribí otros, quizás con mejores recursos. Fue en 1960, ya muy superada la primera juventud, cuando se editó por primera vez un poemario mío, *Sublevación inmóvil*. El anterior, *La tierra y los labios*, permaneció inédito y secuestrado por mí más de veinticinco años, hasta que, muy abreviado, lo incluí, en 1987, en el primer volumen de mi poesía reunida, titulado *Edad*.

Antes de continuar las cronologías, quiero hacer algunas puntuaciones. La primera de ellas es insistir en que estoy plenamente satisfecho y agradecido por la comprensión que ha recibido mi poesía. Esta comprensión se corresponde con la inteligencia interpretativa, la sensibilidad y la capacidad lingüística de mi traductor, el profesor Zhao Zhenjiang. En otros países, también la literatura crítica, manifiesta en libros, ensayos, tesis doctorales y estudios académicos, es mayoritariamente generosa y certera. Por lo que a España concierne, el poeta, crítico y profesor Miguel Casado principalmente, ha establecido bases definitivas para la lectura de mis poemas. Nada ni nadie se ha demorado, a no ser yo mismo, y esto es causa de gratitud. Aunque también existen algunos juicios y actitudes que me valoran negativamente, argumentando que soy un poeta ininteligible, esto ocurre sólo en España y no me proporciona infelicidad alguna; el tiempo dará la razón a quien la tenga.

Aún tengo más que decir que afecta a mis cronologías y tardanzas. En las décadas sesenta y setenta del siglo pasado, hay no menos de quince años en los que escribo muy poco y no publico nada. En esos años, estaban presentes en mi vida la actitud y las modestas actividades propias de resistencia a la dictadura

fascista. Esto es tarea también para el pensamiento, y me niego a publicar mientras la represión y la censura permanezcan. Un poco más adelante diré algo más sobre esta circunstancia. También cuenta mucho mi amor a la vida provinciana, mi distanciamiento voluntario de los círculos literarios de la gran ciudad; de Madrid, concretamente.

Yo sé que en China se conoce, se lee y se valora a García Lorca, a César Vallejo y a Pablo Neruda; a Gonzalo Rojas, a Juan Gelman y a Juan Carlos Mestre. Con estos seis nombres, ustedes están ya muy cerca de valorar las que son cumbres de la poesía contemporánea en lengua española. Si me lo permiten, les diré que tan sólo les falta Claudio Rodríguez, un poeta español grande y necesario, ya fallecido, el más joven con la excepción de Mestre.

Alguna puntualización más debo hacer. Yo no obtuve el Premio Adonais que, en 1959, se adjudicó con justicia a Francisco Brines. Quien sí lo obtuvo fue nuestro Juan Carlos Mestre, en 1985. Actualmente, este premio lo gestionan entidades que cabe considerar reaccionarias y su importancia y su interés se han devaluado notablemente.

Volviendo a los años en que yo dejé de publicar y apenas escribí, puedo anotar que inicialmente, también ocurrió que mi tercer libro, *Blues Castellano*, que escribí hacia 1965 y que no publiqué hasta 1982, fue intervenido y censurado, en 1968, por la “policía literaria” del franquismo, hecho que determinó en mí la decisión de no publicar.

En resumen: he escrito poesía para una treintena de títulos, entre libros unitarios y antologías; para otros tres de narración breve y memorias y para una decena de ensayo sobre literatura y artes visuales, principalmente. Pronto voy a cumplir noventa años. Sigo escribiendo y lo haré mientras viva y mi pensamiento esté razonablemente entero. He hecho lo que he podido por vivir con la conciencia tranquila y quiero bien a todos los seres humanos. Con esta anotación podrían terminar mis registros biográficos.

Pero algo debo decirles de mi manera de vivir y entender la poesía. Es lo único que puedo y debo decir, ya que los juicios de valor y hasta de significación corresponden sólo a quien pueda y quiera hacerlos.

En algún lugar tengo dicho que mi poesía está escrita en la perspectiva de la muerte. No es ningún descubrimiento; la perspectiva mortal es cierta para todos los seres humanos y para todos sus actos, incluida la escritura de poemas. Todo cuanto hacemos se hace en la perspectiva de la muerte. Que se quiera ignorar esta circunstancia existencial no impide que la circunstancia esté ahí y nos condicione ciertamente.

Que llamamos vivir, es la única realidad que podemos experimentar, y esta experiencia supone que tengamos conciencia de nosotros mismos y conciencia también de los restantes vivientes que conviven con nosotros. No tenerla es causa de irrealidad y hasta de irracionalidad. Hay que recordar también que la

conciencia no consiste tan sólo en conocimiento: la conciencia de vivir se hace real en nuestra conducta.

En los poetas, la conciencia poética está incluida en la conciencia general y les permite *concebir la realidad con una profundidad y un carácter personales y diferenciados de las formas generales del conocimiento*. Esta profundidad y este carácter individual y subjetivo son comunicables; pueden proyectarse en la convivencia y la proyección se realiza mediante la palabra y su articulación en un lenguaje.

Pero recordemos que la realidad poética es una realidad *subjetiva*. Siendo así, ocurre que el lenguaje usual, el lenguaje convenido para la comunicación habitual, puede no ser un lenguaje poético. Fijémonos en que dentro de los límites, establecidos también por el uso, *no es siempre posible incluir las significaciones y los aspectos sensibles o emocionales de la realidad vivida y creada individual y subjetivamente. Se hace necesario otro lenguaje*.

Otro lenguaje que amplifica y enriquece el lenguaje habitual, si, otro lenguaje dentro del mismo idioma. Las palabras serán las mismas que usamos en la convivencia pero harán sentir y comprender otros significados, y estos significados se corresponderán con las vivencias subjetivas del poeta. En general, las palabras tendrán una intensidad y un valor de significación nuevos, y estarán dotadas de un cuerpo musical que estará determinado principalmente por el ritmo. Así es la palabra poética. Bien lo sabe, desde hace muchos siglos, la muy hermosa y muy poderosa cultura china, en sus creaciones poemáticas y teatrales.

La palabra *poética* tiene un valor propio: permite comunicar vivencias subjetivas que no pueden manifestarse dentro del lenguaje usual, y esta comunicación tiene además una belleza y una intensidad propias y especiales. Es un privilegio de los poetas, sí, pero yo pienso que no le añade otras virtudes. No veo ninguna razón para que un poeta, por el hecho de serlo, se le considere más sensible, más inteligente o bondadoso que a un hombre o a una mujer que no es poeta. Como todos, está obligado también a tener la conciencia y la conducta positivas justas para la convivencia.

"Como todos". Estas dos palabras pueden resumir un gran valor necesario: *cuando la conciencia y la conducta de cada uno es igual a la de todos, estamos en la paz, en la solidaridad y en la empatía. Convivimos en los términos de la verdadera democracia.*

Mi escritura poética. Yo la he querido y querré mientras viva determinada por estos valores y que por ellos se me juzgue. Gracias, una vez más, porque, en la gran patria China, se me haya dado una señal de que puedo estar en un camino correcto. Gracias siempre.

[按语]2020年，新冠疫情波折肆虐，各国国门出入繁琐甚至频繁禁足，受其影响，该年度欧洲诗歌暨文艺荷马奖章的颁授不得不采取国际快递方式。12月31日，奖章副主席中国诗人、翻译家赵四将奖章、奖证、授奖词文件、汉译《加莫内达诗选》联邦快递寄至西班牙莱昂市，加莫内达先生于2021年1月8日于家中收迄，同时邮件寄回“笔谈”文章以代“受奖感言”。

在死亡视角下的存在共同体中孕育主观现实的诗人

——赵四/ 加莫内达笔谈

(代“2020 荷马奖章受奖感言”)

赵四：

杰出的西班牙诗人加莫内达先生，祝贺您获得“2020 欧洲诗歌暨文艺荷马奖章”和这本颇具规模的汉译《加莫内达诗选》。这是您第一次被译介进汉语，比较起您半个多世纪以来在西班牙语诗歌创作中所取得的成就，这本汉译显得颇为姗姗来迟，但值得庆幸的是，它来得相对完整、品相庄严，让人肃然起敬。

通过米格尔·卡萨多（Miguel Casado）教授为您的一生诗选《这光辉》所撰写的后记（部分的它现在是您汉译诗选的“代序”），以及汉语译者赵振江教授的“译后记”介绍，我们可以大略地描绘出您一生的诗歌生涯。我注意到，在您诗歌生涯的早期，出版了第一本诗集《静止的暴动》（赢得了阿多尼斯诗歌奖）之后，由于出版审查方面的原因，您的很多诗集都没有出版，直到西班牙结束了佛朗哥统治。在我的印象中，见到不少西班牙诗人的履历中写到过赢得阿多尼斯奖，我想它应该是西班牙的最佳处女作诗集奖，是吗？佛朗哥时期禁止很多出版，但没有停止奖项？您是否可以向中国读者更多介绍些那个时代的文化专制情况，是否作家难以出版，难以获得丰富的文学书籍阅读资料等？

您作为一个“无法抗拒寂静的完美”的诗人，却在近一个世纪的一生时段中，身处时代的各种洪流，尤其是早年，艰难地生活于内战和贫穷的阴影之中。我感觉是强烈的创作意愿和不断的教育（包括自我教育和致力于使穷人获得教育机会）二者使您的生命得以获得救赎和升华。当我阅读您的塞万提斯奖长篇获奖演说词时，我意识到您的自我教育是多么成功，因为只有一个了不起的诗人才能够对塞万提斯和他的小说做出这样一种独出心杼的理解。您认为是“贫穷的文化”创造出了塞万提斯在西班牙语的现代叙事创作宗本中安置的具现代性的“诗”，这种诗被伪装为堂吉诃德的“疯狂”，处理“未知”或曰无意识地知：某种作者本人对之亦不了知，需经写作揭示、发生的思想之共同规范；正是一生“被天堂所拒绝”深陷苦境的塞万提斯自身艰困生活的发散创造出的自我荒唐化使其作品达到了这一诗的深度。所有诗歌，包括那些出自于苦难、残忍、不公的诗歌皆会造命自己于创造一种快乐形式上。作为诗人的自我教育，您认为最重要的是什么？诗人如何才能抵御时代环境的不利影响，不随波逐流，自树高格？您现在还

坚持认为成就您的是“贫穷的文化”吗？我尤为热爱您的一句诗，深深被它打动，“我感谢贫穷，只为贫穷不将我诅咒并赋予我有别于从前的身份，那时我在拒绝中立法而且单纯。”您能为我们解释一下您是如何在“拒绝中立法”的吗？如果一个诗人有幸，并非出自“贫穷的文化”，您认为，他（她）建设并立自己为一个诗人最重要的要素应该是什么？

我注意到一些评论中说，在您的所有作品中，《描述谎言》标志着您开启了诗歌的成熟期；《寒冷之书》确立了您在当代西班牙语诗歌中最重要诗人之一的位置；《损失在燃烧》抵达了《描述谎言》开始的成熟期的顶峰。您是否同意这一判断？是什么使您在长诗《描述谎言》中开始了一种完全不同的新风格？当我读您的诗歌作品时，获得了非常深刻的印象，从《描述谎言》开始，这个诗人在形式和思想方面都彻底解放了自己。它无疑是“智慧在更深的苦难中增长”的结果，我想，那时候您一定是经历了一些灵魂中的深刻变化，因为对诗人而言，决定性的形式变革无不出自灵魂的巨变。您能够给我们更多线索让我们来理解这一变化吗？至少从表面上看，这些书无不采用了散文诗的形式，不再是分行韵诗，甚至不是自由诗。我依稀感觉在西班牙语、法语中，当代散文诗和韵文诗拥有同等的“诗”的合法性和重要性，不过在英语、汉语中，似乎多数诗人们都还没有放弃对纸页右侧的空白“天然拥有诗意味”的信仰。您对这样的不同有些什么看法？

西班牙语诗歌世界在中国读者眼中基本是一个整体，我们迄今最熟悉的，要算是西班牙诗人洛尔迦、智利诗人聂鲁达、墨西哥诗人帕斯、秘鲁诗人巴列霍。这些年在译者们的努力下，我们也陆续出版有西班牙“二七一代”诗人、智利诗人贡萨罗·罗哈斯（Gonzalo Rojas）、尼卡诺尔·帕拉（Nicanor Para）、阿根廷诗人罗伯托·胡亚罗斯（Roberto Juarroz）、胡安·赫尔曼（Juan Gelman）等，在您的视野当中，西班牙语世界里的健在诗人中，除了梅斯特雷（Juan Carlos Mestre）——他和您一样将在我这套“荷马奖章桂冠诗人译丛”中拥有汉译本——还有哪些诗人是您特别欣赏的，或者说您愿意让全世界的诗歌读者们与您共同分享的？如果您能给出您的理由，那会使我们更加受益匪浅。

加莫内达：

荷马奖章，代表欧洲和中国在人文思想和美学态势方面的价值与关联，能够为其认可，对我是莫大的荣幸。同样，也是深切的感动，它表明两大洲的人民和诗人之间存在着亲近和情感的一致。因而我的感激之情也延伸至这双重空间：感激荷马奖章荣誉的意义，也感激在我体内激起的情感体验：助我生活并对兄弟情谊进行思考。

你向我提及，在中国，对我的认识和翻译可能都是滞后的，因为直到现在，与荷马奖章的颁授同步，我的第一本诗选才出现在这个伟大的国家。我谦恭地不赞同这一看法；传记时间和诗作传播时间可能存在不可预见的差异和距离。

我很年轻时便开始写作，二十岁时，已打算出版一册诗集，但是出版社非常穷，经济的崩溃使出版计划落空。然而出版商的失败可能是我的幸运。在流逝的

九到十年中，我做了自我批评，重写了许多诗，第一本诗集中的诗被销毁了不少，又写了一些新的诗，可能有了更好的条件。在 1960 年，早已过了青少年时代，出版了我的第一本诗集《静止的暴动》。此前的诗集《大地和唇》，仍未出版，被我拘禁了不止二十五年，直到 1987 年，压缩了许多，收入了题为《时代》的多卷本合集的第一卷。

在继续讲“年谱”之前，我想做几点说明。首先要强调的是对于我的诗歌所获得的理解，我十分满足并深表谢意。这一理解在汉语中与我的译者赵振江教授的翻译才智、感受度、语言能力相一致。在其他国家，也有相关文学批评，出现在书籍、文章、博士论文、学术研究中，它们大多都慷慨而精确。至于在西班牙，主要与诗人、批评家米格尔·卡萨多教授相关，他为阅读我的诗歌奠定了具有决定意义的基础。除了我自己，任何事、任何人都未拖延，这是我感激的原因。虽然也有一些见解和态度对我的评价是负面的，认为我是一个晦涩难懂的诗人，这仅仅发生在西班牙，而且未曾给我带来任何不快；时间将会证明谁是对的。

我还想对影响我的生平和迟滞再多说几句。在上世纪六、七十年代，在不少于十五年的时间里，我写得非常之少，没出版任何著作。在那些年里，反抗法西斯专政的态度和朴实的活动在我的生活中有所体现。对于思想而言，这也是一项任务，只要镇压和审查制度存在，我就拒绝发表作品。稍后对这一情况，我会多说一点。还有我对外省生活的热爱，我自愿远离大城市的文学圈子，具体说，就是马德里。

我知道在中国，人们了解、阅读并高度评价加西亚·洛尔卡、塞萨尔·巴列霍、巴勃罗·聂鲁达；还有贡萨洛·罗哈斯、胡安·赫尔曼、胡安·卡洛斯·梅斯特雷。有这六个名字，你们已经很接近于欣赏当代西班牙语诗歌的巅峰之作。如果你们允许，我要告诉你们，他们中只需再加上克劳迪奥·罗德里格斯¹，一个伟大的、不可或缺的西班牙诗人，已故，梅斯特雷以外，他是最年轻的。

还有一点需要澄清的。我没有获得阿多尼斯奖，1959 年，它公正地奖给了弗朗西斯科·布里内斯²。我们的胡安·卡洛斯·梅斯特雷确实获得过，在 1985 年。目前，这一奖项由一些堪称反动的团体主持，重要性和趣味都显著地贬值了。

回到我放弃出版、几乎不再写作的那些年，我能够指出的是，正是我写作第三本书即《卡斯蒂利亚的布鲁斯民歌》的时候，1965 年前后开始写，直到 1982 年才出版，在 1968 年被佛朗哥的“文学警察”干预、审查，这使我下了不出版的决心。

既然说到我的传记，我想提一下，在我满 14 岁的第二天，便开始在商业银行工作。早晨五点钟，燃劈柴，生煤火，其余时间抄写信件、当差跑腿，一天要干十四个小时。没有任何老师，我自学了中学课程，后来又在别的岗位上，在银行共待了 25 年。我的有薪工作又持续了另一个 25 年，不过是在文化和教育部门。由于疾病的原因，在 65 岁时，我退休了，我将自己完全奉献给了写作。

总之，我写了约三十种不同书名的诗集，包括合集与选集；另有三种短篇小

¹ 克劳迪奥·罗德里格斯 (Claudio Rodríguez, 1934-1999)，日益被认为是当今西班牙语诗歌中最重要的诗人之一。

² 弗朗西斯科·布里内斯 (Francisco Brines, b. 1932)，西班牙诗人，2020 年塞万提斯文学奖得主。

说和回忆录，十几篇主要是关于文学和视觉艺术的杂文。快满九十岁了，我仍在写作，并且只要活着，只要思维合理完整，我仍将写下去。为了心安理得地活着所能做的一切，我都做到了，我希望全人类都好。用这个注释可以结束我的传记。

但是就我的生活和理解诗歌的方式而言，还有一点，我要告诉你们。这是我唯一能说而且应该说的，既然价值判断，甚至意义，仅仅属于那些能够并愿意将其付诸实践的人。

在某处，我说过我的诗歌写于死亡视角。那不是什么新发现，死亡视角对所有人及其行为，包括诗歌的书写，都是千真万确的。我们所做的每件事都是在死亡视角下做的。忽视这一存在的境遇并不能阻止其“在那里存在”，而且毫无疑问在影响着我们。

我们称其为生命的，是我们能够体验到的唯一现实，这一体验表明我们能够意识到自己，也能够意识到与我们“同在的”其他生物。没有它，便是非现实乃至非理性的起因。我们还需记得，意识并非仅由知识构成：生命意识在我们的行动中变为现实。

对于诗人，诗歌意识包括在总体意识中，它让诗人们“以极具个性的深度和特征来孕育现实，而且认知的总体形式是各不相同的”。这一深度和这种个体的、主观的特性是可传递的；它们能够投射于我们的共同存在，而这种投射是通过词汇及其在语言中的表述来实现的。

但是我们要记住：诗歌现实是一种“主观的”现实。因此，常用的语言，日常交流中约定俗成的语言，可能不是诗歌语言。我们要注意，在同样是通过应用建立起来的局限，“并非总能将个人主观创造、现实生活中的各种意义以及感动、情绪的方方面面都包括进去。另一种语言必不可少”。

“这另一种语言扩展并丰富常用语言，是的，另一种语言在这同一种语言之中”。词汇也和我们在共同生活中使用的词汇相同，但是却能使人们感知、理解不同的含义，这些含义属于诗人的主观经验。总之，这些词语将获得一种新的张力和意义，并被赋予一个主要由节奏所决定的音乐体魄。这便是诗歌语汇。许多个世纪以来，极为精美、强大的中国文化，在其诗歌和戏曲创作中，知此甚深。

诗歌语汇有其自身价值：它允许交流传播那些在惯用语言中无法表达的主观经验，而且这一表达有它自己特别的美和张力。这是诗人的特权，是的，但我想它并不增加别的品德。我看不出有任何理由，一个诗人，仅仅因为他是个诗人，就该被认为比一个不是诗人的男人或女人更敏感、更睿智，或更善良。像大家一样，诗人也必须具备为共同生存而有的公正、积极的意识和行为。

“像大家一样”，这几个词能概括一种伟大的不可缺少的价值：“当每一个人的意识和行为都和大家一样，我们便会处于和平、团结和同情之中。我们便共存于名副其实的真正的民主当中”。

我的诗歌写作。我一直爱她，只要生命存在我仍将爱她，我的生命由这些价值决定并受它们评判。再一次感谢，因为，在伟大的中华祖国，人们赋予我一个信号：我可能走在正确的道路上。永远感谢。

（赵 四 赵振江 译）